
گروه اقتصادی - کارشــناس مسکن گفت: بازار مسکن برای کاهش 
قیمت باید از تسهیلات ساخت بهره مند شود.

این روزها خبر افزایش تســهیلات خرید مســکن  بسیار  داغ شده و 
همین امر خود زمینه ســاز ایجاد نوســاناتی در بازار مسکن شده است، در 
صورتی که بســیاری از کارشناســان و همچنین نمایندگان مجلس بر این 
عقیده هســتند که دولت باید  تسهیلات مسکن را به سمت ساخت هدایت 
 کند تا با افزایش تولید مســکن بازار مســکن کمی رنــگ آرامش به خود 

بگیرد.
 با توجه به افزایش تسهیلات خرید مسکن باید برنامه ریزی به سمت 
افزایش وام ســاخت باشــد تا با کاهش قیمت تمام شده ساخت مسکن به 

سرعت شاهد قیمت خرید مسکن باشیم.
در همین رابطه  فرشید ایلاتی کارشناس مسکن گفت: در شرایطی که 
بازار مســکن نیاز به افزایش تولید دارد، دولت باید تصمیماتی را در حوزه 

مسکن به کار گیرد.
این کارشــناس مســکن گفت: انتقال و هدایت تســهیلات به سمت 
ساخت مسکن خود زمینه ساز افزایش و بهبود وضعیت بازار مسکن خواهد 
شــد و دولت باید به جای تســهیلات خرید زمینه  برای بهبود بازار مسکن 
فراهم کند، در این شــرایط دولت باید تمهیدات لازم را در راســتای کاهش 
 قیمت تمام شده ساخت مسکن فراهم کند تا شاهد بهبود این بازار در کشور 

باشیم.
بــا توجه به شــرایط این بــازار دولت بایــد تمهیدات بیشــتری را 
 در دســتور کار خــود قرار دهد تا بازار به ســمت بهبــود و رونق هدایت 

شود.

هدایت تسهیلات به سمت ساخت 
گامی در جهت کاهش قیمت مسکن
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گروه اقتصادی -  رئیس کل بانک 
مرکزی از اســتمرار روند کاهشی نرخ 
تورم در تیر ماه خبر داد و گفت: با نزولی 
شدن نرخ تورم و ثبات بازار ارز، شاهد 
کاهش قیمت مسکن در بیشتر مناطق 

تهران هستیم.
»محمدرضا فرزین« در جلســه 
دوره ای هم اندیشــی با اقتصادانان، از 
استمرار روند کاهشی نرخ تورم در ماه 
جاری خبر داد و اظهار داشت: از خرداد 
ماه نرخ تورم روند نزولی به خود گرفت 
و در ماه جاری نیز پیش بینی ها حاکی از 
کاهش نرخ تورم است. ضمنا با محقق 
شــدن نرخ تورم نقطه به نقطه در کانال 
۳۰ درصد، نرخ تورم سالانه نیز کاهش 
می یابــد. وی با تاکید بــر اینکه کنترل 
نوسانات نرخ ارز توسط بانک مرکزی 
موجب ثبات و آرامــش در بازارهای 
مختلف شده اســت گفت: با استمرار 
سیاســت های پولــی و ارزی کنونی 
امیدواریم نرخ تورم و ارز به کانال های 

پایین تری سوق داده شود.
رئیس کل بانــک مرکزی تاکید 
کرد: با پیگیری سیاســت های فعلی در 
ســال آینده شاهد کاهش نرخ تورم نیز 

خواهیم بود.

قیمت مســکن در ۱۵ منطقه 
تهران کاهشی شد

فرزین گفت: گزارش های موجود 
حاکی از این است که متوسط قیمت یک 
متر مربع زیربنای واحدهای مسکونی 
معامله شده شهر تهران در تیرماه نسبت 
به ماه های گذشته کاهش قابل توجهی 
داشته و بررســی اطلاعات مناطق ۲۲ 
گانــه تهران هم نشــان می دهد قیمت 
مسکن در ۱۵ منطقه کاهشی بوده است 
که این امر متعاقباً تاثیر قابل توجهی بر 
کاهش قیمت مسکن در تمامی مناطق 

کشور می گذارد.
وی بیــان کرد: این امــر در کنار 
معاملات مســکن حاکــی از خروج 
تقاضای ســفته بازانه از بازار مسکن و 
برقــراری آرامش در این بازار اســت. 
این دســتاورد ناشــی از ثبات در بازار 
ارز و مدیریت انتظارات تورمی اســت 
و امیدواریم ضمن ثبات بازارهای طلا، 
مسکن و خودرو شاهد رونق در بخش 
واقعی و کاهش تقاضای سفته بازانه و 
تامین نیــاز داخلی مردم در این بازارها 

باشیم.
هدف گذاری نرخ رشــد ۲۵ 

درصدی نقدینگی

رئیــس کل بانک مرکزی در ادامه 
بــه هدف گذاری بانــک مرکزی برای 
میزان رشد نقدینگی پرداخت و گفت: 
برای نقدینگی نیز برنامه ریزی نرخ رشد 
۲۵درصد برای امســال شده است البته 
باید یادآور شد کاهش یکباره نقدینگی 
کاری سخت اســت زیرا اقتصاد ایران 
بانک محور است و بخش اعظم تامین 

مالی توسط بانک ها انجام می گیرد.
فرزین تاکید کــرد: در چند ماهه 
اخیر رشد نقدینگی به نحو موثری کنترل 
شده است، اگر نرخ رشد نقدینگی را با 
توجه به شرایط اقتصادی کنترل نماییم 

ثبات استمرار می یابد.
افزایش سقف صدور اوراق 

گام در بورس
وی در خصــوص حجم اوراق 
گام نیــز گفت: در ســال جاری حجم 
اوراق گام در حــدود ۱۵۰ هزار میلیارد 
تومان در فاز اول پیش بینی شده بود اما 
بــه دلیل اینکه در بورس برای این ابزار 
سقف تعیین شد و مشکلاتی را به همراه 
داشت با همکاری و تعامل بانک مرکزی 
و بورس سقف صدور اوراق برای بانک 
ها به میزان قابل توجهی افزایش یافته و 
در این زمینه مشکل رفع گردیده است.

ضرورت تامین مالی با همکاری 
بازار سرمایه و سرمایه گذاری خارجی

رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ 
به سوالی در زمینه تامین مالی بنگاه های 
اقتصادی توسط بانک ها، گفت: به دلیل 
نیاز نقدینــه خواهی از جانب دولت و 
بنــگاه های اقتصــادی، تامین مالی به 
شبکه بانکی تحمیل می شود در حالی 
که انتظار این اســت نظام تامین مالی از 
طرق مختلف دیده شود و فشار آوردن 
به نظام بانکی در این زمینه به خصوص 
با بانک های ناتراز و بانک هایی که دارای 
کفایت سرمایه پایینی هستند نتیجه ای 

جز خلق پول در پی نخواهد داشت.
فرزیــن ادامــه داد: بر اســاس 
گزارش هــا در چند ســال اخیر دائماً 
سهم تامین مالی توسط بانک ها افزایش 
پیدا می کند این عدد در ســال ۱۴۰۰، به 
۸۰.۶ درصد رســیده بود اما در مقابل 
ســهم بورس دائماً در زمینه تامین مالی 
در حال کاهش است ضمن آنکه سهم 
سرمایه گذاری خارجی نیز روند نزولی 

دارد.
وی اظهار داشــت: در سال ۱۴۰۱ 
سهم تامین مالی خارجی و بازار سرمایه 
از کل تامین مالی اقتصاد به ترتیب معادل 

۰.۴ و ۱۱.۸ درصد بوده اســت. این در 
حالی اســت که ســهم بازار سرمایه از 
تامین مالی در ســالهای پیش از این در 
ســطحی بالاتر از ۱۸ درصد قرار داشته 
است و انتظار این است این سهم در این 

دو حوزه افزایش یابد.
رئیس کل بانــک مرکزی با بیان 
اینکه به اندازه ظرفیت و توان نظام بانکی 
باید انتظار تامین مالی داشته باشیم، تاکید 
کرد: در بسته سیاستی بانک مرکزی که 
برای دولت تنظیم شده است حوزه های 
متعددی از جمله حوزه سرمایه گذاری 
خارجــی به منظور تامین مالی نیز دیده 
شده است.عالی ترین مقام بانک مرکزی 
افزود: در ســال جاری باید حداقل ۱۰ 
میلیارد دلار تامین مالی خارجی جذب 
نماییــم و در حالت مــوازی نیز باید 
حداقــل ۱۶ تا ۱۷ درصد ســهم تامین 

مالی از طریق بورس انجام شود.
فرزیــن تاکید کــرد: تمام تلاش 
بانک مرکزی در سال جاری این است 
که با هماهنگی نهادهای ذیربط از جمله 

سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور 
اقتصادی و دارایــی، منابع جدید غیر 
سیستم بانکی برای تامین مالی شناسایی 
و برای هزینه هــای دولت و بنگاه های 

اقتصادی به کار گیرد.
تدوین برنامه اصلاحی برای 

بانک های ناتراز
رئیــس کل بانــک مرکــزی در 
خصوص برنامه اصلاحی نظام بانکی 
در حــوزه بانک هــای ناتــراز، گفت: 
بانک های ناتراز به دو دسته بانک های 
»ناتراز ناسالم« و »ناتراز قابل احیا« تقسیم 
می شوند که برای بانک های ناتراز قابل 
احیا یک برنامه اصلاحی تدوین شــده 
و برای بانک های ناتراز ناســالم ضمن 
تدوین برنامه اصلاح، زمانبندی اصلاح 
نیز دیده شده است و در نتیجه اجرای آن 
این بانک ها را به سمت شفافیت و حل 
مشکلات ســاختاری و ناترازی سوق 
می دهیم.وی با بیان اینکه مشــکلات 
ناترازی بانک ها در کشــور ناشــی از 
عوامل مختلفی است گفت: هر بانکی 

دلیل ناترازی آن متفاوت است به همین 
دلیل نمی توان با یک مدل واحد بحث 
ناترازی همه بانک ها را حل کرد بر این 
اســاس برنامه اصلاحی برای هر بانک 
باید مطابق با شــرایط موجود آن بانک 
تدویــن و اجرا شــود.فرزین تصریح 
کرد: مسئله اساسی باید این باشد که از 
ادامــه روند ناترازی نیز جلوگیری کرد 
و صرفاً نباید به گذشــته پرداخت بلکه 
باید آینده نگری نیز کرد.رئیس کل بانک 
مرکــزی در خصوص ناترازی بانک ها 
بیان داشت: ناترازی بانک ها یا از جانب 
نقدینگی اســت یا ناشــی از ناترازی 

ترازنامه است.
وی اضافــه کــرد: آنچه که منجر 
به اضافه برداشــت می شــود ناشی از 
ناترازی نقدینگی بانک هاست و باعث 
می شود بانکها برای انجام تعهدات خود 
مجبور به استفاده از منابع بانک مرکزی 
می شــوند که نتیجه آن اضافه برداشت 
اســت اما ناترازی ترازنامه در واقع این 
اســت که دارایی های بانک نسبت به 

تعهدات و بدهی آن کمتر باشد که البته 
بانک های کشــور عموماً کمتر مبتلا به 

این نوع ناترازی هستند.
فرزیــن بــه انــواع بانک هــا و 
کارکردهــای متفاوت آنها در ســطح 
دنیــا پرداخت و گفــت: در مناطقی از 
جهان بانک هایی هســتند که فعالیت 
هلدینگی انجام می دهند و یا برعکس 
هلدینگ هایی وجــود دارد که فعالیت 
بانکی می کنند و اساساً بانک های شرقی 
با بانک های غربی متفاوت هستند و این 
تفاوت را نمی توان نقص تلقی کرد اما 
بایــد اصل اساســی برنامه ریزی برای 
اصلاح نظام بانکــی مبتنی بر الزامات 
قانونی و شرایط اقتصادی کشور باشد.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد:

استمرار روند کاهشی نرخ تورم

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- »محمد محمدی 
بخش« رییس سازمان هواپیمایی درباره 
اینکه چرا صــف خرید بلیت هواپیما 

طولانی شــده اســت، گفت: در نظر 
داشته باشــید از بهار ۱۴۰۱ هم ناوگان 
هوایی بیشتر شده است و هم مسیرهای 
پروازی افزایش یافته اســت؛ همزمان 
ضریب اشغال به بالای ۹۵ درصد رسیده 

اســت و هواپیماها با حداکثر ظرفیت 
می پرند. پس چه اتفاقی رخ داده است 
که با وجود افزایش پروازها، مســافران 
اعتراض دارند که بلیت هواپیما سخت 
پیدا می شود؟ ما می گوییم قیمت مناسب 

حمــل و نقل بخش هوایــی و افزایش 
ایمنی، عامل افزایش تقاضا شده است.

رییس سازمان هواپیمایی توضیح 
داد: امروز دیگر در ایران فصل »لو سیزن« 
و »های سیزن« وجود ندارد و معنای خود 
را از دســت داده و همواره در دوره اوج 
تقاضای سفر هستیم. معاون وزیر راه و 
شهرسازی گفت: در شرایط استقبال از 
حمل و نقل هوایی کسری هواپیماها هم 
تاثیرگذار است. نیاز حال حاضر کشور 
۵۵۰ فروند هواپیما است، اما فقط ۱۸۰ 
فروند هواپیما ســر خــط داریم. ما در 
پی توســعه ناوگان هستیم تا آرامش به 
بازار بازگردد. همزمان در سایر شقوق 
حمــل و نقل با کاهــش عرضه مواجه 
هســتیم که امیدواریم این مشکل حل 
شود. رییس سازمان هواپیمایی گفت: 
به علت افزایش تقاضا و کمبود عرضه 
با بازار سیاه بلیت هواپیما و سوداگری 
در این زمینه مواجه هستیم. دستگاههای 
امنیتی و حاکمیتی هم ورود پیدا کرده اند 
و نظارت هــای دقیق تری در این حوزه 
اتفــاق خواهــد افتاد. ریس ســازمان 
هواپیمایی در پاسخ به این پرسش که از 
محل هواپیماهای زمینگیر چند فروند به 
ناوگان هوایی کشور تا  پایان سال اضافه 
خواهد شــد؟ توضیح  داد: با وضعیت 
تقاضای فعلی بــه ۵۵۰ فروند هواپیما 
نیازمندیم.محمدی بخش توضیح داد: 
۳۳۰ فروند هواپیمای ثبت شده داریم 
که ۱۳۹ فروند از این رقم از ۲ سال بیشتر 
اســت که گراند )زمینگیر( شده است. 
تعدادی از این هواپیماها قابل برگشت 
به چرخه نیســتند و حرفه ای نیســت 

هواپیمایی که ۲۰ سال است گراند شده 
را جزو دارایی ها محاســبه کنیم و قرار 
است پارک دایمی هواپیماهای زمینگیر 
را در کنار فرودگاه همدان تاسیس کنیم.

وی گفــت: تعــداد هواپیماهای 
قابل برگشــت که در شــرایط سخت 
تحریم امکان تعمیر و اســتفاده دارند 
در برنامه اورهال هســتند و شما اخبار 
روزانه اورهال و اضافه شدن به ناوگان 
را می شنوید. رییس سازمان هواپیمایی 
تصریــح کرد: به طــور کلی هم اکنون 
۱۸۰ فروند هواپیمــای فعال داریم که 
در فرودگاههای کشور در حال خدمت 
رســانی هستند و تا رسیدن به رقم ۵۵۰ 
فروند هواپیما به ۳۷۰ فروند هواپیمای 

دیگر نیازمندیم.
در همین راســتا عضو کمیسیون 

عمران مجلس گفت: بیش از ۵۰ درصد 
ناوگان هوایی در کشور فرسوده است و 
ورود هواپیماهای جدید در کشور نقش 
موثــری در کاهش تاخیرات و افزایش 

تعداد پروازها خواهد داشت.
براســاس آخرین گزارش منتشر 
شــده توســط مرکز اطلاعات و آمار 
شرکت های فرودگاهی و ناوبری هوایی 
ایران، کل پروازهای فرودگاه های تحت 
مالکیت شرکت ها نشان دهنده کاهش 
آمار تاخیرها بود اما براســاس شواهد 

موجود اکثر ایرلاین هــا با تأخیرهای 
متعدد و طولانی مواجه هســتند.طبق 
گفتــه محمد محمــدی بخش رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشــور، در حال 
حاضر صنعت هوانوردی کشور بسته 
بــه اقلیم و تعداد فرودگاه ها و جمعیت 
کشور، به ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز دارد 
کــه بــرای تحقق این هــدف و بهبود 
شرایط ناوگان، چهار سیاست تعیین و 
تبیین شــده که یکی از این سیاست ها 
افزایش تاب آوری صنعت هوانوردی 
در مقابل تحریم ها از طریق بازگشــت 
مجدد هواپیماهــای زمین گیر به خط 
دهی اســت. در راســتای فرسودگی 
ناوگان هوایی اســماعیل حسین زهی 
عضو کمیسیون عمران مجلس در گفت 
و گو با خبرنگار مهرگفت: ایرلاین های 

موجود در کشوربه دو بخش خصوص 
و دولتی تقســیم می شوند و در دولت 
یازدهــم تعــداد ۱۱ هواپیما شــامل 
هواپیماهای ATR به واســطه برجام 
به ایران وارد شــده بــود که البته همان 
زمان هم انتقاداتی در خصوص مناسب 
نبــودن این هواپیماهــا از نظر اقلیمی 
بــا آب و هوای ایران مطــرح بود و از 
طرفی موضوعاتــی از قبیل زمین گیر 
شدن هواپیماهای برجامی و بدعهدی 
شــرکت ها در فروش قطعه و نشریات 

هم مطرح شد که این هواپیماها در بدو 
ورود به کشور بدون استفاده ماندند.

وی افــزود: در دولت ســیزدهم 
با کمــک وزارت راه و شهرســازی و 
ســازمان هواپیمایی کشــور تعدادی 
هواپیمای جدید خریداری شد که بعد از 
چک لیست های مهندسی و تصمیمات 
نهایی وارد ســرویس دهی می شوند و 
بیش از ۵۰ درصد ناوگان های موجود 
در کشورعمر مفید آنها به پایان رسیده و 
یا بیش از حد استاندارد مشخص شده، 
مجدد در خط ســرویس دهی هستند؛ 
بودجه خرید هواپیماها از طریق تهاتر 
نفت تأمین شده و ورود این هواپیماها به 
حوزه هوایی کشور نقش بسیار مؤثری 
در کاهش تأخیرات پروازها و افزایش 

برنامه های پروازی دارد.

عضو کمیسیون عمران مجلس در 
ادامه تاکید کرد: در زمینه تأخیر پروازهای 
مسافری باید گفت که برروی هواپیماها 
پیش از پرواز چک های ایمنی وامنیتی 
انجام می شود و مشکلات فنی آن باید 
حل شود تا اجازه پروازداشته باشد البته 
هر قدر عمر هواپیما بیشــتر می شود، 
میزان تعمیرات آن نیز بیشترخواهد شد 
و برخــی تأخیرهای پروازها منتهی به 
این موضوعات هم می شــود؛ البته طی 
سالهای گذشته نسبت به صنعت هوایی 

کم توجهی های شده است که قطعاً این 
روند اشــتباه است زیرا؛ ناوگان هوایی 
جز مهم ترین و آســان ترین مسیرهای 
ارتباطی در سطح کشور و جهان است.

حسین زهی افزود: ممکن است 
تأخیرهای زیادی در پروازهای مختلف 
رخ دهد و مســافران مجبور باشــند، 
ساعت ها منتظر بمانند اما جان مسافران 
برای سازمان هواپیمایی اهمیت بالایی 
دارد و ســازمان هواپیمایی بر رعایت 

پروتکل ها ایمنی تاکید و استقرار دارد.
نماینده مردم سیستان و بلوچستان 
تاکید کــرد: ایرلاین های که به صورت 
اجــاره ای ناوگان هــای را وارد خــط 
مســافربری کردند باید شرکت ها این 
ناوها را به ثبت نهایی برســانند تا بتوان 
از نهایت بهره آنها استفاده کرد و پیگیر 
ثبت هواپیماهای اجاره ای نیز هستیم که 
البته تعدادی ایرلاین ها این موضوع را 
انجام دادند.اســماعیل حسین زهی در 
خصوص تأخیرهــای متعدد و کمبود 
بلیت در سفرهای داخلی، افزود: قیمت 
بلیت هواپیماها طی ۲ ســال گذشــته 
تغییراتی در پی نداشــته اســت که با 
افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت باید 
نظارت های لازم برروی شــرکت های 
هواپیمایی انجام شود تا ایرلاین مرتب 
اشــتباهی در خصوص فروش بلیت 
نداشته باشند.وی در خصوص فروش 
بلیت های چارتری اربعین گفت: فروش 
بلیت های هوایی اربعین از نوع چارتری 
طبق سال گذشته از سوی وزارت راه و 
شهرسازی ممنوع اعلام شده و امسال 

هم همین روال پیش خواهد بود.

رییس سازمان هواپیمایی تشریح کرد:

کسری ۳۷۰ فروند هواپیما برای 
پاسخ به نیاز کنونی سفر!

رییس سازمان هواپیمایی گفت: نیاز حال حاضر کشور ۵۵۰ فروند هواپیما است اما فقط ۱۸۰ فروند هواپیما سر خط 
داریم و به همین دلیل با وجود افزایش مسیرهای پروازی، مسافران اعتراض دارند که بلیت هواپیما سخت پیدا می شود.

گــروه اقتصــادی - معــاون 
آبخیزداری، امور مراتع و بیابان سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: 
۱۴ میلیون هکتار کانون بحران ریزگرد 

در کشور وجود دارد.
حســن وحید بر مدیریت جامع 
حوزه های آبخیز کشــور تاکید کرد و 
گفت: ما باید در زمینه مدیریت جامع 
حوزه های آبخیز قانون داشته باشیم و 
در این راستا لایحه آبخیزداری تدوین و 
تقدیم دولت شده و اکنون در کمیسیون 

زیربنایی در حال بررسی است.
وی ادامــه داد: اگر بخواهیم در 
راستای اقدامات در حوزه های آبخیز 

هم افزایی داشته باشیم در بدنه دولت 
باید انسجام لازم وجود داشته باشد.

وحید اظهار داشت: ما با تدوین 
لایحه آبخیزداری و سند حوزه آبخیز 
قصــد دخالت در برنامه های ســایر 
وزارتخانه هــا را نداریم و بیشــترین 
تاکیــد مــا این اســت کــه کارها و 
اقدامات بر اســاس سند حوزه آبخیز 
و در راســتای تاب آوری حوزه های 
آبخیــز پیش بــرود تــا بحران هایی 
نظیر فرســایش خــاک، ریزگردها، 
 خشــکی و فرونشست زمین افزایش 

نیابد.
وی بــا بیــان اینکه بخشــی از 

بحران ها در حوزه های آبخیز ناشــی 
از بخشــی نگری در مدیریــت منابع 
طبیعی اســت، گفت: قرار نیســت 
بخش عظیمــی از منابع حوزه آبخیز 
در بالادســت مصادره و در آن بحران 
زیســتی ایجاد شــود و بعد بگوییم 
وزارت جهاد کشــاورزی بــا بیابان 
 زایــی و ریزگردهــا مبــارزه خواهد 

کرد.
ســازمان  آبخیزداری  معــاون 
منابع طبیعی کشــور ادامه داد: در حال 

حاضر از ۱۲۵ میلیــون هکتار حوزه 
آبخیز در حدود ۲۳ درصد آن عملیات 
آبخیزداری انجام شده که از نگاه مردم 
اثرات مثبتی داشته، اما از نظر مدیریتی 

انتظار بیشتری وجود دارد.
وی نقش مــردم در حفاظت از 
خاک و حوزه های آبخیز را مهم خواند 
و در عین حال تصریح کرد: مشارکت 
مردم به این معنا نیســت که بار دولت 
را به دوش مــردم بیندازیم، بلکه باید 
بتوانیم مــردم را در منافع حوزه آبخیز 

ســهیم کنیم.وحید با اشاره به برخی 
اختلاف نظرها در دستگاه های اجرایی 
در زمینه مدیریــت حوزه های آبخیز 
اظهار داشــت: در بخش های مختلف 
دولت حتی به ادبیات واحد در تعاریف 
نرســیده ایم.وی گفت: سازمان منابع 
طبیعی کشــور نزدیک به ۱۳۵ میلیون 
هکتار از عرصه های کشور را در حیطه 
وظایف خود دارد، اما تقریباً تمام بدنه 
دولت مانند بخش معدن، گردشگری و 
شهرسازی در این حیطه سیاستگذاری 

می کنند.معــاون آبخیــزداری، امور 
مراتع و بیابان سازمان منابع طبیعی به 
مبحث توسعه اشــاره و تصریح کرد: 
اکنون اســتان ها، مقوله توسعه را تنها 
در محدوده خود می بینند و همین امر 
موجب شده استان های پایین دست با 

مخاطره زیستی روبرو شوند.
وی اعلام کــرد: در حال حاضر 
در ســطح دو میلیون و ۳۳ هزار هکتار 
برنامه مدیریت جامع حوزه آبخیز اجرا 

می شود که انفاق خوبی است.

وحید درباره برنامه هفتم توسعه 
نیــز اذعــان داشــت: در برنامه هفتم 
توســعه چیزی به نــام منابع طبیعی 
نداریــم و مدیریــت منابــع طبیعی 
در مبحثــی بــه نام فــروش چوب 
 دیده شــده کــه خطــای راهبردی 

است.
وی افــزود: در ایــن برنامــه، 
سیاســتگذاری در خصــوص منابع 
طبیعــی در قالب شــورای عالی آب 
پیش بینی شده در حالی که ما مشکلات 
عدیده ای در زمینه آب، خاک و کاربری 
اراضــی داریــم و آب نیــز از خاک 
سازمان  می شــود.معاون  استحصال 

منابع طبیعی و آبخیزداری کشور افزود: 
ما اعلام کرده ایم که شورای عالی آب 
و آبخیزداری تشکیل شود و دبیرخانه 
آن نیز باید در وزارت جهاد کشاورزی 
باشد تا مسائل آب و خاک در این شورا 

مورد حل و فصل قرار گیرد.
وی افزایــش ریزگردهــا را از 
دغدغه های موجود دانســت و گفت: 
۱۴ میلیون هکتار کانون بحران ریزگرد 
در کشــور وجــود دارد، ضمن آنکه 
نزدیــک به ۲۴۰ تا ۲۵۰ میلیون هکتار 
در حوزه هــای خارجی ریزگرد وارد 
کشور می شــود و در این زمینه نیاز به 

دیپلماسی با کشورهای منطقه داریم.

وجود ۱۴ میلیون هکتار کانون بحران ریزگرد در کشور

ممکــن اســت تأخیرهای زیــادی در پروازهای مختلــف رخ دهد و مســافران مجبور 
باشــند، ســاعت ها منتظر بمانند اما جان مسافران برای ســازمان هواپیمایی اهمیت 
بالایی دارد و ســازمان هواپیمایی بر رعایت پروتکل ها ایمنی تاکید و اســتقرار دارد.

گروه اقتصــادی - دبیر کل اتاق 
مشــترک ایران و عراق گفت: عراقی ها 
هم اکنون به واردات برق و گاز از ایران 
نیاز دارند، بنابراین پیشنهادی مطرح شد 
و آن اینکه باتوجه به مشــکل در تسویه 
مطالبات ناشی از صادرات انرژی ایران؛ 
تهاتر کالا بــه کالا انجام دهند و در این 
راســتا روی مقوله تهاتــر نفت خام و 

مازوت با گاز توافق شد.
جهانبخش سنجابی شیرازی، در 
ارزیابی برنامــه تهاتر نفت و گاز ایران 
و عراق اظهار داشــت: واقعیت قضیه 
این اســت که صنــدوق ذخیره ارزی؛ 
باضافه صندوق درآمدهای نفتی عراق 
در حســابی نزد فــدرال رزرو امریکا 
نگهداری می شود و همین قضیه باعث 
شــده که ایالات متحــده بر هزینه کرد 
دولــت عراق نظارت داشــته باشــد 
بنابراین با در اختیار داشــتن اطلاعات 
حســاب می تواند کارشکنی کند. وی 
ادامه داد: واقعیــت دوم اینکه ما اکنون 
به عراق صــادرات برق و گاز و از این 
محــل مطالباتی داریم، امریکا ابتدا یک 
معافیت ۱۲۰ روزه برای این کشــور در 
نظر گرفت که عراقی ها بتوانند نسبت به 
تسویه پول واردات انرژی ایران از طریق 

یــک بانک غیرعراقی اقدام کنند. علت 
هم این بود که چــون حجم مطالبات 
ما به عددی رســید که اگر تســویه ای 
انجام نمی شــد ادامه روند سخت شده 
و غیرمنطقی بود یعنی ما مطالبه داشــته 
باشیم و نتوانیم پول آن را دریافت کنیم، 
از همین روی؛ امریکا دو اقدام داشــت 
یکی اینکه ۱۴ بانک عراقی را تحریم و 
به نوعی انتقال حواله جات ارزی توسط 
ایــن بانک ها را ممنوع کرد در حالی که 
بخشی از مطالبات ما می توانست از این 
طریق پرداخت شــود و کار دیگر اینکه 
با این مصوبــه جدید یعنی تهاتر نفت 
و گاز دو کشــور مخالفت نکرده است.

عراقی ها هم اکنون به واردات برق و گاز 
از ایران نیاز دارند، بنابراین پیشــنهادی 
مطرح شــد مبنی براینکــه باتوجه به 
مشــکل در تســویه مطالبات ناشی از 
صادرات انرژی ایران؛ تهاتر کالا به کالا 
انجام دهند و در این راســتا روی مقوله 
تهاتر نفت خــام و مازوت با گاز توافق 
شــد.قطعا اگر جریان نقل و انتقال پول 
باز و شــرایط مهیا بود منطقا باید پول را 
نقد دریافــت کنیم و خودمان را درگیر 
فراینــد تحویل و تهاتر کالا، دریافت و 
فروش انرژی و تسویه این چنینی نکنیم، 

اما در شرایطی که تحریم های یکجانبه 
امریکا محدودیت هایی را برای تسویه 
مالی ما ایجاد کرده و نقش سوپروایزری 
که فدرال رزرو امریــکا دارد؛ تهاتر در 
کوتاه مدت سیاست اشتباهی نیست، البته 
بستگی به قیمت پایه تهاتر و هزینه های 
مترتب بر تبدیــل کالا به پول نیز دارد. 
اگر هزینه ها در اشــل تهاتر دیده شده 
باشد، سیاست درستی است و می تواند 
راهگشا باشــد و درواقع زمان رسیدن 
شرکت های صادرکننده ایرانی به پول 
ناشــی از صادرات را کوتاه تر خواهد 
کرد.سنجابی شیرازی توضیح داد: قاعدتا 
برای تهاتر حداقل ۴ ضلع عرضه کننده 
کالای اولیه، تســویه کننده و خریدار، 
عرضه کننده کالای تهاتری و همچنین 
تســویه کننده و خریدار کالای تهاتری 
تشکیل می شود. بنابراین در فرایند تهاتر 
۴ بازیگر وجود دارد که باعث می شود 
کالایی به عنــوان کالای تهاتری قبول 
کنیم که برای آن خریدار داشــته باشیم 
اما تفاوت این است که خریدار به جای 
اینکه پــول را به صاحب کالا پرداخت 
کند به کســی می دهد که قبلا صاحب 
کالا به او بدهکار بوده اســت.وی ادامه 
داد: اکنون نفت و محموله های مازوت 

عراق تحریم نیســت و با گواهینامه و 
ماهیت عراقی بفروش می رود، در این 
بین شرکت هایی می توانند در این پروسه 
قرار گیرند که ماهیت تحریمی نداشته 
باشند، مهم این است که بر پایه چه فی 
و قیمت هایی تهاتر کنیم، اگر هزینه های 
ناشــی از تهاتر در قیمــت پایه توافقی 
لحاظ شده باشد سرعت تسویه پول را 
در این شرایط تحریم ها که امریکا نقش 
مخدودش کننــده دارد و در نظر دارد ما 
به منابع مان دسترسی نداشته و در مضیقه 
ارزی قرا بگیریم، افزایش داده و در کل 
سیاست درستی اســت. بنابراین قطعا 
یکــی از راهکارهای منطقی، مقبول و 
شناخته شده ای است که می توانیم فشار 
امریکا را کم کنیــم و زودتر به پولمان 
دسترســی داشته باشــیم و درواقع در 
اوضاع امروز کشور تهاتر می تواند ما را 
به هدف مدنظرمان برساند. چنانچه ما 
حتی می توانیم کالای تهاتری را در یک 
ضلع پنجم و ششــم نیز به کالای مورد 
نیاز خودمان تبدیل کنیم یعنی به عبارتی 
دیگر گاز به عــراق بدهیم و در مقابل 
نفت خــام و یا مازوت دریافت کنیم و 
این نفت خام و مازوت را نیز در مقابل به 
مایحتاج کشور مثل نهاده های دامی، مواد 

شیمیایی و مواد اولیه صنایع تبدیل کنیم.
دبیر کل اتاق مشترک ایران و عراق تاکید 
کرد: موضوع دیگر اینکه عراقی ها تهاتر 
را از مجموعه روابط حاکم بر ســومو 
)شرکت بازاریابی و فروش نفت عراق( 
مســتثنی کردند و علت هم این است 
که قیمت مورد توافق بر ســر مذاکرات 
طرفین تعیین شده و این نوید را می دهد 
که قیمت ها روی اعدادی باشد که هزینه 
تهاتر دیده شده باشد و درواقع ما ضرر 
کمتری بابت مسدودی پول مان در بانک 
TBIعراق متحمل شــویم.وی درباره 
رقم مطالبات از عراق نیز بیان داشــت: 
یک رقم بدهی دولت عراق  است که هر 
۴۵ روز و یا هر سه ماه یک بار صورت  
وضعیــت صادراتی به طــرف عراقی 
اعلام می شــود و دولت و شرکت های 
واردکننده عراقی به نمایندگی از دولت 
عراق بدهکار شــرکت صادرکننده ما 
خواهند بود، یــک رقم دوم نیز حجم 
منابعی اســت که دولت عراق بدهی را 
به حساب شرکت صادرکننده ایرانی در 
نزد بانک TBI واریز کرده و از این منابع 
برداشت می کنیم که طبق اعلام قبلی ۱۰ 
میلیارد دلار منابع ارزی ما در عراق بوده، 
در کل ما الزامــا عدد ثابتی از مطالبات 

نداریــم و منابع حاصــل از صادرات 
انــرژی ایران در بانــک عراقی ۷ تا ۱۰ 
میلیارد دلار است. ۱۱ ژوئیه سال جاری 
توافقِ بین تهران و بغداد به منظور تهاتر 
گاز ایران برای استفاده در نیروگاه های 
برق عراق با نفت خام این کشــور امضا 
شد که مقامات عراقی آن را راه حلی برای 
حل مشکلات کمبود برق در کشورشان 
عنوان کرده اند. پیشــتر مجید چنگی، 
مدیرعامل شرکت ملی گاز درباره تسویه 
بدهی گازی عراق به ایران به ایلنا گفته 
بود که وزارت برق عراق تمام مطالبات 
گازی ما را پرداخت کرده و اکنون بدهی 
گازی این کشــور به ایران صفر است، 
مشــکل ما فقط انتقال وجــه از بانک 
TBI عراق است. حال به نظر می رسد 
با بکارگیری شیوه تهاتر تهران می تواند 
به منابع مالی خود در عراق دسترســی 
داشته باشــد، شیوه ای که دبیر کل اتاق 
مشــترک ایران و عراق در کوتاه مدت 
و در شــرایط تحریم موثــر خوانده و 
معتقد اســت تهاتر یکی از راهکارهای 
منطقی، مقبول و شناخته شده ای است 
که می توانیم فشار امریکا را کم کرده و 
زودتر به منابع حاصل از صادرات انرژی 

دسترسی داشته باشیم.

جزئیات تهاتر گاز ایران با نفت عراق تشریح شد

اسحـق ارزانـی
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